
Van:
Verzonden:    2024-01-18 11:38:05+00:00
Aan: 
CC:
Onderwerp:    overleg maandag 29 januari FBE PZH
"
Beste 

Op 29 januari van 10 tot 11 uur overleggen we met elkaar.
In de bijlage vinden jullie de aantekeningen van gemaakt tijdens ons
vorige overleg.

Het belangrijkste wat ik wil bespreken is: de vervolgacties uit het overleg met
de gedeputeerde van afgelopen december waaronder het vervolgoverleg (ongeveer
tweede helft maart). Ik begreep van dat er geen verslag komt van het
decemberoverleg, daarom heb ik onze gespreksnotitie aan deze mail toegevoegd.

Groet,
"
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Overleg tussen gedeputeerde Potjer en FBE Zuid-Holland van maandag 11

december van 16.00 tot 16.45 uur op het provinciehuis te Den Haag

Hierna worden de onderwerpen die de Faunabeheereenheid (FBE) Zuid-Holland graag wil

bespreken kort toegelicht. Eerst volgt, ter informatie, een korte toelichting op de organisatie FBE

Zuid-Holland aangevuld met enkele aandachtspunten. Het voor ons belangrijkste bespreekpunt

is het meerjarige werkplan inclusief het bespreken van de rollen van provincie en FBE: wat

verwachten we van elkaar en wat kan de FBE voor de provincie betekenen. 

Aanwezig bij het overleg namens de Faunabeheereenheid (FBE) Zuid-Holland:

voorzitter FBE

vicevoorzitter FBE

 directeur FBE

Toelichting op organisatie Faunabeheereenheid (FBE) Zuid-Holland en

aandachtspunten

De positie en taken van de FBE zijn grotendeels vastgelegd in de Wet natuurbescherming, de

Omgevingsverordening Zuid-Holland en de Beleidsregel uitvoering Wet natuurbescherming Zuid-

Holland. De taken van de FBE kun je als volgt samenvatten: het - op basis van het provinciale

faunabeleid en de wettelijke regelgeving - vormgeven en uitvoeren van duurzaam en effectief

faunabeheer waarbij rekening wordt gehouden met de bescherming van verschillende

maatschappelijke belangen. De FBE is in 2003 op verzoek van de provincie opgericht en de

werkzaamheden van de FBE worden al vanaf de oprichting van de FBE volledig gesubsidieerd

door de provincie. 

De volgende organisaties werken samen in de FBE: Federatie Particulier Grondbezit,

Natuurmonumenten, Zuid-Hollands Landschap, Staatsbosbeheer, LTO Noord, de

Jagersvereniging, de Nederlandse Organisatie voor Jacht en Grondbeheer, de Dierenbescherming

en Boerennatuur Zuid-Holland. De FBE heeft een bestuur, een bureau en een

uitvoeringsorganisatie. Vertegenwoordigers van de in de FBE samenwerkende organisaties

vormen, samen met een onafhankelijke voorzitter, het bestuur van de FBE. De voorzitter wordt

benoemd op voordracht van Gedeputeerde Staten (art. 5.9 Omgevingsverordening Zuid-Holland).

Het FBE-bureau heeft vijf medewerkers (bijna 4 Fte) en huurt daarnaast expertise in. De

uitvoering van het faunabeheer in Zuid-Holland gebeurt onder verantwoordelijkheid van de FBE.

De uitvoerders zijn wildbeheereenheden, jachtaktehouders, terreinbeherende organisaties,

agrariërs, bedrijven, gemeenten, waterschappen enz. De FBE geeft toestemming voor het

faunabeheer via Dora, haar digitale registratiesysteem. Op het ogenblik heeft Dora ongeveer

2.500 accounts. 

Aandachtspunten 

Het is van belang om de problemen niet uit de hand te laten lopen en dus tijdig een breed

gedragen “beleid” vast te stellen. Voor de ganzen is hiermee te lang gewacht waardoor nu de

populatie en schade, ondanks grootschalig afschot, bijna niet meer zijn terug te dringen zijn. Dit

is destijds erkend, ook door Provinciale Staten. Toch stelt de FBE vast dat er nog te weinig
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aandacht is voor het tijdig onderkennen en bespreken van (toekomstige) knelpunten. Op het

ogenblik speelt dit probleem bijvoorbeeld voor de bever. De FBE is altijd bereid om de provincie

te adviseren over het faunabeheer en het faunabeheer toe te lichten, bijvoorbeeld aan

Provinciale Staten. 

Een faunabeheerplan wordt alleen opgesteld als de betreffende diersoort schade veroorzaakt die

niet aanvaardbaar is. De maatregelen van het faunabeheerplan, waaronder vaak (maar niet

altijd) afschot, zijn gericht op het effectief verminderen van de schade, waarbij er ook aandacht is

voor het zoveel mogelijk beperken van het doden van dieren. De in de FBE samenwerkende

partijen hebben verschillende visies op faunabeheer, op de noodzaak van ingrijpen en op welke

schade aanvaardbaar is. Startpunt voor een faunabeheerplan is het beleid van de provincie, daar

ligt in eerste instantie de afweging over de noodzaak van faunabeheer. De FBE streeft naar een

breed draagvlak voor het faunabeheer door bij het opstellen van faunabeheerplannen

belanghebbenden te betrekken. Daarnaast worden verschillende organisaties in de gelegenheid

gesteld een zienswijze in te dienen op een concept van het faunabeheerplan. 

Bespreekpunten

-1- Kennismaking en meerjarig werkplan

De taken van de FBE en de maatschappelijke druk op het faunabeheer zijn in de afgelopen 20

jaar aanzienlijk toegenomen. De FBE is vorig jaar een traject gestart om de bestuurlijke inrichting

(governance) van de FBE aan te passen naar deze nieuwe realiteit. Dit traject wordt in 2024

afgerond. 

De provincie heeft in 2023 - In het kader van de herziening van het soortenbeleid - in de

Omgevingsverordening Zuid-Holland vastgelegd dat de FBE de door haar uit te voeren

werkzaamheden vastlegt in een werkplan voor minimaal drie en maximaal 6 jaren (art. 5.8 lid 6).

De FBE is bezig met het opstellen van dit meerjarige werkplan en is hiermee al een eind op weg.

Om het werkplan af te kunnen ronden, is input van en afstemming met de provincie nodig. Deze

input en afstemming is om meerdere redenen belangrijk. Het provinciale beleid is uitgangspunt

voor de faunabeheerplannen. De FBE stelt de faunabeheerplannen op maar GS moet de plannen

goedkeuren. Voor de uitvoering van het faunabeheer geeft de provincie toestemming (via

ontheffing, opdracht of vrijstelling). De FBE kan haar werkzaamheden en de bijbehorende

werkorganisatie niet goed plannen en vormgeven zonder overeenstemming tussen provincie en

FBE over het meerjarige werkplan en de financiering van de FBE- werkzaamheden. 

 Wij stellen voor om in het eerste kwartaal van 2024 het meerjarige werkplan met elkaar

te bespreken aan de hand van het concept van de FBE en de wensen vanuit de provincie. 

-2- Samenwerkingsafspraken en verbetering in de gehele keten van het faunabeheer

Het maken van samenwerkingsafspraken tussen de verschillende organisatie binnen de

provincie die zich bezig houden met faunabeheer (PZH, ODH, OZHZ en FBE) is van groot belang

met het oog op verbeteren van efficiëntie en resultaten. Zaken lopen nu niet altijd goed en te

chaotisch. Voorbeelden: de juridische omgeving is complex, de procedures kunnen niet worden

voorkomen maar de verdediging kan wel beter; ontheffingen laten lang op zich wachten en er

zijn geen afspraken over de doorlooptijd. 

De afspraken moeten zien op wie welke werkzaamheden uitvoert en de te volgen procedures en

planning. O.a. afspraken over de doorlooptijd van faunabeheerplannen en ontheffingen, de

communicatie naar uitvoerders en wildbeheereenheden, welke informatie van de FBE wordt

gevraagd, wanneer en hoe vaak, de procedure voor het aanvragen van ontheffing voor derden

door de FBE (éénloketfunctie van de FBE), de werkwijze voor de verdediging in juridische

procedures en het toezicht op de uitvoering. Het proces om tot deze afspraken te komen is in

maart 2022 opnieuw nadrukkelijk op de agenda gezet door gedeputeerde Stolk. Hij gaf daarbij
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aan dat verbetering in de hele keten van het faunabeheer nodig is. Het proces om tot deze

samenwerkingsafspraken te komen is onder leiding van de provincie gestart maar ligt op het

ogenblik stil. De FBE acht het vastleggen van samenwerkingsafspraken van groot belang. 

 Wij stellen voor om het proces weer op te pakken en ernaar te streven de

samenwerkingsafspraken tussen provincie, Omgevingsdienst Haaglanden,

Omgevingsdienst Zuid-Holland Zuid en FBE in 2024 vast te leggen. 

-3- Faunabeheer ter vermindering van predatie van bodembroeders

Nadat de Raad van State september jl. provincie en FBE in het gelijk heeft gesteld t.a.v. de

noodzaak van beheer van vossen ter bescherming van boerenlandvogels, is de FBE meteen

gestart met de afronding van het nieuwe faunabeheerplan vos. In dit faunabeheerplan staat het

verminderen van predatie door de vos van bodembroeders (boerenlandvogels, meeuwen in het

havengebied van Rotterdam, bodembroeders in N2000-gebieden) centraal. Wij verwachten het

faunabeheerplan nog dit jaar in te kunnen dienen bij GS ter goedkeuring. 

Vanuit het veld van de weidevogelbescherming is aangegeven dat een faunabeheerplan voor

beheer van zwarte kraaien ter voorkoming van predatie ook noodzakelijk is. Uit de uitspraak van

de Raad van State volgt dat het geen onmogelijke opgave is om zo’n plan op te stellen maar het is

wel eerst nodig om voldoende gegevens te verzamelen om o.a. het beheer (waar, noodzaak) te

onderbouwen. Dit betekent dat dit faunabeheerplan tijd en werk vergt. De FBE heeft in 2024

vanwege andere werkzaamheden onvoldoende capaciteit om dit project op zich te nemen maar

ziet wel het belang ervan. 

 Wil de provincie een faunabeheerplan zwarte kraai hebben waarin verminderen van

predatie van boerenlandvogels centraal staat en zo ja, kunnen de benodigde gegevens

worden verzameld door de provincie via het Actieplan Boerenlandvogels?

-4-  FBE-Werkplan 2024, verbeteren gegevensverzameling en terugdringen valwild

De FBE heeft een werkplan voor 2024 opgesteld in het kader van de aanvraag boekjaarsubsidie

2024 (ingediend bij de provincie september 2023). In dit werkplan staan twee projecten

beschreven die de FBE in 2024 en 2025 wil uitvoeren: het verbeteren van de

gegevensverzameling en het terugdringen van het valwild. Deze projecten brengen kosten met

zich mee, voor 2024 heeft de FBE de kosten begroot op € 85.000. De FBE wil de projecten

uitvoeren in nauw overleg met de provincie. 

 Is de provincie bereid deze projecten te ondersteunen en te financieren?

Toelichting op de projecten verbeteren gegevensverzameling en terugdringen valwild. 

Gegevens (data) zijn de ruggengraat van het faunabeleid en -beheer. Ze zijn nodig om te bepalen

waar ingrijpen nodig en gerechtvaardigd is, wat de invloed van het ingrijpen is op de betreffende

populatie en om de effectiviteit van het beheer te evalueren. Het betreft beheergegevens (o.a.

afschotgegevens), telgegevens (NEM, FBE-tellingen) en schadegegevens (o.a. door BIJ12

getaxeerde schade).  Er zijn gegevens beschikbaar maar uitbreiding en verbetering van de

gegevensverzameling is nodig o.a. vanwege de toenemende eisen die rechters stellen aan de

(regionale) onderbouwing van het faunabeheer. Onderdeel van het project is ook vernieuwing

van het ongeveer 15 jaar oude registratiesysteem van de FBE en het opzetten en (laten) uitvoeren

van tellingen. 
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Dieren die gewond zijn geraakt bij een aanrijding of door een andere oorzaak (bijvoorbeeld door

honden of hekwerken) moeten zo snel mogelijk uit hun lijden worden verlost1. Het gaat in eerste

instantie om reeën en damherten maar ook andere dieren worden aangereden. In Zuid-Holland

is er daartoe een valwildregeling die wordt uitgevoerd door de wildbeheereenheden op basis van

een besluit van de provincie en onder aansturing en coördinatie van de FBE. Hierbij worden

gegevens over aanrijdingen en valwild verzameld. Er is echter geen totaaloverzicht van deze

gegevens. Wegbeheerders halen bijvoorbeeld ook dode dieren van wegen. 

Zelfs op basis van de bekende gegevens, is het aantal aanrijdingen en overige incidenten waarbij

reeën en damherten zijn betrokken onaanvaardbaar hoog. De FBE voert beheer van reeën en

damherten uit om het aantal incidenten terug te dringen. Dit beheer kan aanzienlijk worden

verbeterd als de gegevens over aanrijdingen vollediger zijn. Met de gegevens kunnen de

knelpunten worden gelokaliseerd waarna vervolgens kan worden bekeken welke preventieve

maatregelen er mogelijk zijn om het probleem op te lossen. Bijvoorbeeld het plaatsen van een

raster of het nemen van maatregelen op of rond de weg (maaien van bermen,

snelheidsbeperkingen). Het project omvat het volledig in beeld krijgen en houden van de

valwildgegevens en het onderzoeken en stimuleren van oplossingen die het valwild terugdringen.

Hiervoor is overleg en afstemming nodig met wegbeheerders, politie, gemeenten enz. 

1 of – als dat mogelijk en vanuit dierenwelzijnsoogpunt verantwoord is - naar een dierenopvang

worden vervoerd.


